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• Fizető köldökzsinór 2003-ban

Még az idén Kecskemétig

Hét évig araszolgathatunk. (Fotó: N a g y  László)

Áprilisra várja a kormány 
az Európai Uniónak az inf
rastruktúrára vonatkozó kér
déscsomagját, amelyben a 
következőkről interjúvolnak 
meg bennünket: alkalmas-e 
az ország az átjárhatóságra; 
tudunk-e áldozni az utak 
fenntartására; képesek va- 
gyunk-e megépíteni a váro
sokat elkerü lő  utakat. A 
Közlekedési, Hírközlési és 
Vízügyi Minisztérium a kér
désekre felkészülve részletes 
anyagot készített az autópá
lya-építésekről, amely tartal
mazza az M5-ös terveit is.

A napokban már odáig ju 
tott az M5-ös építése, hogy 
az Alföld Koncessziós Autó
pálya Rt. ünnepélyesen le
rakta az alapkövet. Az rt.- 
nek még az idén forgalomba 
kell helyeznie az MO-ás kör
gyűrűtől a Kecskemét északi 
csomópontjáig tartó 52 kilo
m éteres pályaszakaszt. A 
tervek szerin t az autósok 
1997 decemberétől már au
tópályán juthatnak el Kecs
kemét déli csomópontjáig és 
fizetnek kilométerenként 5 
forintot.

A várva várt „köldökzsi
n ó rra l” kapcso la tban  n e
künk, ittélőknek új informá
ció, hogy az 1994-ben aláírt,

de csak 1995 decemberében 
hatályba lépett koncessziós 
szerződés a versenytárgyalá
si kiírástól eltérő kondíció
kat tartalmaz. A korábbi ter
vek szerint ugyanis a kon
cesszió nyertesének feltétel 
nélkül kellett volna elválla
nia a 30 kilométeres máso
dik pálya és további 100 ki
lométeres új autópálya építé
sét. Ehelyett a félautópálya 
szakaszon túl csak 40 kilo
méter -  Kiskunfélegyháza 
déli csomópontjáig terjedő -  
autópálya megépítésére vál

lalkozott azzal a feltétellel, 
hogy az államnak a Buda- 
pest-Újhartyán közötti mint
egy 30 kilométert is be kell 
vinnie a koncesszióba. To
vábbá az államnak 1993-as 
árakon 9 milliárd üzemelte
tési hozzájárulást kell fizet
nie a koncesszor részére. Ez 
azt jelenti, hogy az állami 
hozzájárulás 50 százalékos a 
beruházásban.

Az Alföld Rt. az ország
határig még hiányzó, mint
egy 60 kilométer megépíté
sére csak igen jelentős, több

tízmilliárdos további állami 
részvétel mellett vállalkozott 
volna. A szerződés viszont 
kötelezi a Koncessziós Tár
saságot az autópálya meg

hosszabbítására az országha
tárig, 2003-as befejezéssel. 
Amennyiben ezt nem teljesí
ti, úgy elveszíti a Kiskun
félegyháza utáni szakaszra 
kapott koncessziós jogát, a 
magyar állam pedig egyéb 
módon építheti ki a hiányzó 
szakaszt.

Mindent összevetve azon
ban -  tudtuk meg a miniszté
rium tó l -  az M 5-ös kon
cessziós szerződés megfele
lő, hiszen az 50 milliárd fo
rintos beruházás 1996-98 
közötti megvalósítására az 
állam valószínűleg nem tu
dott volna anyagiakat moz
gósítani. (A teljes befejezés 
2003-as dátummal további 
20 milliárd forint, 1994-es 
árakon!) Koncessziós finan
szírozási rendszer nélkül pe
dig az autópályaépítés nem 
mozdult volna ki a holtpont
ról, hiszen az 1989-ben lét
rehozott útalap nem fedezte 
a költségeket. Vitathatatlan a 
koncessziós rendszer társa
dalmi igazságossága is, mi
vel nem az összes adófizető 
állja a költségeket, hanem 
csak azok, akik igénybe ve
szik a szolgáltatást.

Szótár. Az állam a kizárólagos tulajdonát képezd autópá
lyákéit azok létesítése, fejlesztése, felújítása és üzemeltetése 
céljából koncesszióba adhatja, a koncessziós társaság pedig 
a használóktól díjat szedhet. A Magyarországról készült ta
nulmányok jóelőre jelezték, hogy itt viszonylag alacsony a 
forgalom, így a magántőke bevonásával koncesszióban épü
lő autópályákra az államnak is áldoznia kell. Ezért a 30-50 
százalékos állami részvétel a beruházásokban.

Fekete Klára

•  A KDNP szerint

„Az ellenzék
együttműködésre ítéltetett"

Az ellenzéki helyzetű parlam enti pártok tisz
tulási fo ly a m a tá n a k  időszaka ez a  tavasz. A 
K e re sztén yd em o kra ta  N é p p á rt országos v á 
lasztm án yán ak  zárt ülése után beszélgettünk  
Kalm ár Ferenccel, a p árt szegedi elnökével.

•  Puccs-jellegűnek ne
vezte a párt országos vá
lasztmányának összehí
vását az elnök, G iczi 
György. M iről vitáztak  
azon a zárt ülésen?
-  Az alapszabály lehetővé 

teszi, hogy a választmányi 
tagok egyötöde összehívhas
sa a testületet. Annyit nftmd- 
hatok: ennek az országos vá
lasztmányi ülésnek a hangu
lata nem a megszokott volt. 
H ozzászólásával kitűnt, 
megcsillantotta karizmatikus 
egyéniségét, Kohold Tamás, 
m iskolci polgárm ester. A 
választmány döntése publi- 
kus: nem szüntettük meg az 
ügyvezető elnöki pozíciót. 
Véleményem szerint kide
rült: az elnök úrnak erősíte
nie kell integráló szerepét.

•  A KDNP-n belül vagy 
az ellenzéki pártok kö 
zött?
-  A fejlett demokráciák

ban is léteznek a különböző 
véleményeket egy politikai 
szervezeten belül integráló 
pártok. A KDNP is ilyen 
párt. Természetesen a több 
pártra aprózódó parlamenti 
ellenzék összefogása is indo
kolt. Be kell látni: együttmű
ködésre vagyunk ítélve!

•  Egy ilyen „különös” 
országos összejövetel ho

gyan hat a városi szerve
zetre?
-  A szegedi szervezet dol

ga: a helyi politizálás. A vá
ros életének problémáira kí
vánunk választ adni, ezért a 
hét legfontosabb tém akör 
alapkérdéseinek és alapvála
szainak megfogalmazására 
„csapatot szervezünk” . A 
városfejlesztés és a vagyon
kezelés ügyének koordinálá
sát dr. Simor Ferenc vállalta. 
Az ipar, a kereskedelem, a 
közszolgáltatások csomagjá

nak áttekintését én. Az okta
tás, a sport és az ifjúság 
gondjainak feltárását dr. Ko
vács Kálmán, az egészség
ügyét Harsányiné dr. Kör
mendi Mária. A kultúra és a 
közművelődés „ága-bogá- 
val” a dr. Szilvásy László 
vezette csoport foglalkozik. 
Az igazgatás, vagyis a pol
gármesteri hivatal „átvilágí
tásával” a dr. Süveges Ernő 
irányította csoport. A szoci
ális problémakör feltárását is 
föl' kell vállalunk, hogy ki
dolgozhassuk a valódi kér
désekre válaszoló helyi párt
programot. A témakör iránt 
érdeklődő, a KDNP-hez 
esetleg  lazábban kötődő 
szakemberek jelentkezését is 
várjuk. A párt önkormányza
ti frakcióját is segíthetné ez 
a „csapatmunka”. Az egy- 
egy politikai szervezeten be
lüli tényfeltárás pedig az 
úgynevezett Civil Parlament 
vagy a Találjuk ki Szegedet! 
Klub programjához is kap
csolódhat.

Ú. I.

Üzleti ablak 
Jugoszláviára

A rem ények szerin t az 
ENSZ-embargó alól rövide
sen teljesen megszabaduló 
Jugoszlávia belátható időn 
belül hasonló kereskedelmi 
tevékenységet fo ly ta that 
majd Magyarországgal, mint 
a polgárháborús dél-szláv 
események kezdete előtt. A 
szegedi székhelyű Dél-Al
földi Gazdasági Cégmutató 
Társaság kezdeményezésére 
olyan szemináriumot szer
veznek a vállalkozóknak 
március 22-én, pénteken a 
Hotel Hungáriában, amely 
ablakot nyithat a jugoszlávi
ai üzleti lehetőségek felé. A 
„Jugoszláviai Kereskedelmi 
Lehetőségek és Jogosítvá
nyok 1996” elnevezésű sze
mináriumon a gyakorlatból 
jó l ism ert szakem berek 
mondják majd el a vállalko
zóknak, miként törhetnek be 
a jelenleg  még üres jugo
szláv piacra.

•  Várólista volt von és lesz

Szívbajok
A Magyar Szívsebészek 

Társaságának elnöke megle
pődésének adott hangot az új 
egészségbiztosítási törvény- 
tervezetben szereplő várólis
ta  kapcsán, hiszen, m int 
mondotta, korábban is és ma 
is hónapokat kellett és kell 
várni szívműtétre. A SZOTE 
szívsebész professzora, Szé- 
csi János megerősítette ezt, s 
kérdésünkre elmondta: a vá
rakozók lis tá já t szakm ai 
szempontok alapján állítják 
össze, így nem ritka eset, 
hogy a beteget -  állapota mi
att -  már a diagnózis felállí
tása utáni napokban m eg
operálják, míg az elfogadha
tó állapotban levő pácien
seknek várakozni kell eg.y 
ideig a szívműtétre. A vára
kozási idő a sürgősségtől 
függően 1 naptól 3 hónapig 
terjed. Az Országos Egész
ségbiztosítási Pénztár hatá
rozza meg az esetszám ot, 
magyarán azt, hogy egy-egy 
szívsebészeti központban 
évente hány szívműtét vé
gezhető el. A megengedett 
műtéti számot az adott szív
sebészeti centrum előző évi 
teljesítményéhez, illetve a 
várólistán szereplők számá
hoz igazítják.

A szegedi szívsebészeti 
osztályon hetente 8-10 szív
műtétet végeznek a rendel
kezésre álló két műtőben. A 
szívsebészet intenzív osztá
lyának kapacitása -  műszer
illetve nővérhiány m iatt -  
nem búja el több operált be
teg posztoperatív ellátását. 
Az intenzívosztály -  a pro
fesszor tervei szerint -  a 
nyár végére lesz olyan fel- 
szerereltségű -  és megfelelő 
számú szakszemélyzettel el
lá to tt -  , hogy naponta 3 
szívműtétet végezhetnek.

Szécsi professzor a legna
gyobb problémát abban lát
ja, hogy nincs elegendő -  a 
szívbetegség diagnosztizálá
sára szolgáló -  hemodinami- 
kai laboratórium. Emiatt a 
szívműtétre szoruló betegek 
50 százaléka nem kerül ki
vizsgálásra. Tény azonban -  
mondta hogyha minden 
műtétet igénylő szívbetegsé
get kivizsgálnának, akkor a 
jelenleginek a duplájára nö
vekedne a műtéti beavatko
zást igénylő betegek száma, 
amennyit az ország szívse
bészeti centrumai már nem 
képesek felvállalni.

•
D élm agyarország négy 

megyéjében -  Bács, Békés, 
Csongrád, Jász-Nagykun- 
Szolnok megyében -  190

Hetente 8 -1 0  szív
m űtétet végeznek a 
SZOTE szívsebészeti 
o sztá ly án . Jelenleg  
8 0  beteg v á r szívo
perációra -  tá jéko z
ta t ta  la p u n k a t  d r .  
S zécsi Ján o s  p r o 
fes szo r. A d é l-m a -  
g yaro rszá g i szívse
b é s z e ti c e n tru m  
ig a z g a tó já t  a  sz ív 
m ű tétekke l kapcso
latban azért kérdez
tü k , m ert a n a p o k 
ban nagy v ihart k a 
v a rt a  népjóléti tá r
ca vezetőjének az a  
bejelentése, hogy a  
d r á g a  m ű té t i  b e 
avatkozáso kat a  jö
vőben  vá ró lis tá h o z  
kötik.

beteg várakozik veseátülte
tésre. A délmagyarországi 
transzplantációs centrumban 
-  a SZOTE sebészeti klini
kájának transzp lan tác iós 
osztályán -  az elmúlt évben 
51 veseátültetést végeztek. 
Ennél jóval többre -  évi 70- 
80 veseátültetésre -  lenne 
képes a szegedi transzplantá
ciós team, ha több donor áll
na rendelkezésre. Az elvé
gezhető veseátültetések szá
ma ugyanis -  tájékoztatott 
dr. Szenohradszky Pál, a 
SZOTE transzp lan tác iós 
osztályának vezetője -  min
denekelőtt a donorok számá
tó l függ, m int ahogyan a 
műtétre „kerülés” sorrendi
sége is annak a függvénye, 
hogy megfelelő donor álljon 
rendelkezésre. A legnagyobb 
probléma, hogy a kórházak 
nem mindegyike jelenti a le
hetséges donorokat, s ezzel 
sok, évek óta művesekeze- 
lésre szoruló beteget vágnak 
el a szervátültetés lehetősé
gétől.

A veseátültetésre várók 
listájáról az a beteg kerül 
előbb a műtőasztalra, akinek 
antigénjei megegyeznek a 
donor antigénjeivel. Az Or
szágos H em atológiai és 
Vértranszfúziós Intézet köz
ponti komputere választja ki 
azt a beteget, akinek anti
génjeivel megegyezik a be
je len te tt donor antigénje. 
Amennyiben több várakozó 
beteg adatai is megegyezést 
mutatnak a donorral, a páci
ens állapota, illetve a vára
kozók listájára felkerülés 
ideje a kiválasztás alapja.

Kalocsai

A magyarság 11OO éve
Kik éltek a honfoglalás előtt a Kárpát-medencében?

A legutóbbi időkig általánosan 
elfogadott nézetnek szám ított, 
hogy a Kárpát-medencében csak 
gyér számú népesség élt, azaz 
hogy a magyarság egy csaknem 
üres, lakatlan térséget vett birto
kába. Ezt a fajta gyanút táplálta, 
hogy írott források alig-alig szól
nak a térség 9. századi történeté
ről, abból a kevésből is, ami fent- 
maradt, néhány nem állta ki a kri
tika próbájá t. N agyon sokáig 
megtévesztette a kutatókat példá
ul az orosz őskrónika azon meg
jegyzése, hogy az avarok egy szá
lig kipusztultak, hiszen orosz köz
mondás szólt arról: „elvesztek, 
mint az avarok, akiknek sem nem
zetségük, sem ivadékuk nincsen”. 
Egészen a közelmúltig a régészeti 
leleteket is e tévhit alapján keltez
ték, így pl. az avar sírokat lezárták 
az avar birodalom 8-9. század for
dulóján történt megsemmisítése
kor, s alig-alig merték feltételezni, 
hogy az avarok megélték a ma
gyar honfoglalást.

Az utóbbi néhány év, illetve 
egy-két évtized az eddigi kép át
értelmezését hozta. Ebben az írott 
források mellett a régészet és a

nyelvészet egyaránt fontos szere
pet já tszo tt. K iderült például, 
hogy az avarok továbbélésére a 9. 
század második felétől a 10. szá
zad közepéig terjedő időre nézve 
jó  adataink vannak. 871 tájáról 
megbízható forrás szól olyan du
nántúli avarokról, akik áttértek a 
keresztény hitre, és a keleti frank 
királyoknak adót fizettek. Éppen a 
honfoglalás korából egy másik 
forrás az avarok pusztáit említet
te, feltehetően a Felső-Tisza-vi- 
dékre gondolva. Van hír arról is, 
hogy avarok az A driai-tenger 
melléki Horvátországban még a 
10. század közepén is léteztek, 
megőrizték avar népi sajátossága
ikat. A régészet az utóbbi időben 
mind gyakrabban té telezi fel, 
hogy az avarok tárgyi hagyatéká
nak nyomai a 8. század végét kö
vetően is fellelhetők a Kárpát-me

dence különböző részein (a Du
nántúlon, Észak-Bácskában, a Ti
szántúlon).

Az avarok a legnagyobb való
színűség szerint valamilyen török 
nyelvet beszéltek. Ezzel szemben 
a K árpát-m edence legkorábbi 
helynévanyagában meglepően ke
vés a törökből megfejthető elem. 
Ezt csak akként lehet magyarázni, 
hogy az avarok a 8. század végé
től a magyar honfoglalásig eltelt 
három-négy emberöltő alatt e l
vesztették nyelvüket. Ez a körül
mény adhatja magyarázatát, hogy 
az orosz őskrónika az avar nép ki
pusztulásáról szólt. Pedig nem az 
avar nép, hanem „csak” az avar 
nyelv semmisült meg. Kétség sem 
fér hozzá, hogy az avarok nyelvü
ket szlávra cserélték fel.

Régóta tudjuk, hogy szlávok 
éltek a Felvidék nyugati részén,

ahol a magyar honfoglalásig léte
zett az itteni szlávok, a morvák 
fejedelemsége. Bizonyos, hogy 
szlávok -  hasonlóan az avarokhoz 
-  a Kárpát-medence legkülönbö
zőbb pontjain éltek a 9. század
ban. Egyre markánsabban rajzoló
dik ki egy, a Felső-Tisza-vidéken 
élt szláv népesség régészeti em
lékanyaga, de szláv temetőkkel 
máshol is találkozunk a térségben; 
sokszor azonban már nem lehet 
határozottan elkülöníteni őket az 
avarok slrmezőitől. így például 
bizonytalan, hogy a Kis-Balaton 
körüli, 10. századi tem etőkbe 
szlávok avagy avarok temetkez- 
tek-e. A tömeges szláv jelenlétet a 
magyar honfoglalás körüli idők
ben az bizonyítja a legegyértel
műbben, hogy a Kárpát-medence 
ősi, indoeurópai eredetű folyóne
vei közül úgyszólván valamennyi

(például Duna, Tisza, Dráva, Szá
va, Maros, Szamos, Körös, Te- 
mes, Olt, Vág, stb.) szláv közvetí
téssel került a magyarba, vagyis a 
magyarok e neveket a szlávoktól 
vették át. E szlávoktól ered a ma

g y a r  nyelv igen nagy számú szláv 
jövevényszókincse is.

A szlávok és az avarok mellett 
még három-négy népesség bizo
nyosan élt 895 előtt a térségben. 
860-ból írott forrásunk van arra, 
hogy az Alpok alján (a mai Bur- 
genland területén) vangarok (ere
detileg török nyelvű onogurok) 
laktak. Mivel a Dunántúl egészen 
a magyar honfoglalásig frank ura
lom alatt állott, önmagában is fel
tehető, de írott és nyelvi adatok 
révén is bizonyítható, hogy ger
mán nyelvet beszélő bajorok (né
metek), esetleg gepidák éltek itt. 
A Kárpát-medence másik feléből,

Erdélyből (meg talán az Alföld 
bizonyos részéből) bolgár-törökök 
léte mutatható ki. Néhány évvel a 
honfoglalás előtt, 892-ben írott 
forrás szól az Erdély feletti bolgár 
uralomról. E bolgár-törökök azon
ban szintén ezekben az évtizedek
ben, vagyis a 9-10. század fordu
lója körüli időben elszlávosodtak. 
Nem kizárt, hogy az Alföld legdé
libb részén, az Al-Duna mentén 
morvaszlávok laktak, s itt morva 
uralom érvényesült.

Arra a kérdésre, hogy kik éltek 
a magyar honfoglalás előtt a Kár
pát-medencében, ma már azt a vá
laszt adhatjuk: a térségben három 
uralmi központ (a frank, a morva 
és a bolgár) alá rendelve, illetve 
azoktól függetlenül igen nagy 
számban éltek szlávok, továbbá a 
nyelvi értelemben vett elszlávoso- 
dás útján előrehaladt avarok, van
garok és bolgárok, valamint nyel
vüket megtartó németek. Bizo
nyosra vehető, hogy nem találtak 
a 895-ben ide bejövő magyarok a 
térségben magyarokat (vagyis sa
ját véreiket), továbbá románokat. 
(MTI Press)

Kristö Gyula


